

“ဒီဗီဘီ ဒီဘီဘီ”အခြေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို DVB Multimedia Group ကနေ အပတ်စဉ် စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးကာ ဒီဗီဘီ ရုပ်သံလိုင်းမှတစ်ဆင့် ထုတ်လွှင့်ပေးနေတာဖြစ်ပါတယ်။

DVB TV		DVB RADIO	
Sunday	7.15 pm	Saturday	Evenings
Monday	1.15 am / 7.15 am / 1.15 pm	Sunday	Mornings
Wednesday	8.45 pm	DVB ONLINE	
Thursday	2.45 am / 8.45 am / 2.45 pm	dvbdebate.com	24/7
Friday	8.45 pm	facebook.com/dvb.debate	
Saturday	2.45 am / 8.45 am / 2.45 pm	twitter @dvbdebate	

DVB Debate ဟာ အတွေးမြင်အယူအဆများ ဖလှယ်ကာ လွတ်လပ်စွာ သဘောထားကွဲလွဲနိုင်ရန်၊ အပြန်အလှန်နားလည်မှုများ ဖန်တီးတည်ဆောက်ရန်၊ မြန်မာ့အနာဂတ်ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့ လူ့အဖွဲ့အစည်းအတွင်းမှာရှိနေတဲ့ ပြဿနာများကို အဖြေရှာနိုင်စေရန်နှင့် လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားမှုတွေကို လက်ခံပေးနိုင်တဲ့ အခြေအတင်ဆွေးနွေးခြင်း ယဉ်ကျေးမှုပေါ်ထွက်လာစေရန် ရည်ရွယ်ပါတယ်။ အဖွဲ့အနေဖြင့် အခြား မီဒီယာများနှင့် ဆွေးနွေးပွဲ အသင်းအဖွဲ့များကိုလည်း ယခုလို ပွင့်လင်းတဲ့ အခြေအတင်ဆွေးနွေးပွဲများမှာ ပါဝင်လာဖို့ ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။ အပတ်စဉ် သတင်းထုတ်ပြန်ချက်များ၊ သတင်းဓာတ်ပုံများနှင့် ကာတွန်းများကို ရုပ်သံရိုက်ကူးအပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီ ဒီဘီဘီ၏ ဖေ့ဘုတ် စာမျက်နှာနှင့် ဝက်ဘ်ဆိုဒ်များမှာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။ ပြည်တွင်းရှိ အခြေအတင်ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်များကို ဝံ့ပိုးကူညီမှုများ ပြုလုပ်နိုင်ရန်အတွက်လည်း DVB Debate မှာ ရန်ပုံငွေများရှိကြောင်း အသိပေးလိုပါတယ်။

DVB DEBATE



ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့
Do we need a protest law?
 ဆိုတာပဲဖြစ်ပါတယ်။

❖ မှတ်ချက်ပြုလိုသည်များ၊ အကြံပေးလိုသည်များနှင့် မေးခွန်းများ မေးမြန်းလိုပါက ရုံးချိန်အတွင်း ၀၁ ၂၉၂၇၄၃ သို့ဆက်၍ဖြစ်စေ၊ debate@dvb.no သို့ဖြစ်စေ ဆက်သွယ်၍ အဖွဲ့ဝင်တဦးဦးထံသို့ မေးမြန်းနိုင်ပါသည်။

This week's topic is PEACEFUL PROTEST

Historical context:

မြန်မာနိုင်ငံမှာ ဆန္ဒဖော်ထုတ်တာနဲ့ပတ်သက်လို့ ခိုင်မာတဲ့သမိုင်းကြောင်းတွေရှိခဲ့ပါတယ်။ ဗြိတိသျှခေတ်ကတည်းက လွတ်လပ်ရေးနဲ့ဒီမိုကရေစီရရှိရေးကိုတောင်းဆိုတဲ့ အရေးပါတဲ့လူထုဆန္ဒပြပွဲများစွာ ပေါ်ပေါက်ခဲ့ဖူးပါတယ်။ ဒါပေမယ့် အရင်စစ်အစိုးရဟာ ဆန္ဒပြသူတွေကို သမိုင်းတွင်လောက်အောင် ရက်ရက်စက်စက် နှိမ်နင်းဖြိုခွဲခဲ့ပြီး လူငယ်တွေကိုလည်း အစိုးရအပေါ်မဆန့်ကျင်ရဲအောင် ဖိနှိပ်ခဲ့ပါတယ်။ လူထုအုံကြွမှုအပေါ် ကမ္ဘာကျော်လောက်တဲ့နှိမ်နင်းဖြိုခွဲမှုကတော့ ၁၉၈၈ ခုနှစ် ဩဂုတ်လမှာစတင်ခဲ့တဲ့ ဒီမိုကရေစီရေးပြည်လုံကျော်ဆန္ဒဖော်ထုတ်ပွဲမှာဖြစ်ပါတယ်။ အဲဒီ ရှစ်လေးလုံး အရေးတော်ပုံကြီးမှာ လူထုလူတန်းစားပေါင်းစုံပါဝင်ပြီး အစိုးရကို ဆန့်ကျင်ဆန္ဒပြခဲ့ကြတာပါ။ ဒီလူထုအုံကြွမှုဟာ နိုင်ငံတော်ငြိမ်ဝပ်ပိပြားမှုတည်ဆောက်ရေးအဖွဲ့ရဲ့ သွေးချောင်းစီး စစ်တပ်အာဏာသိမ်းမှုစတင်ချိန် စက်တင်ဘာလ ၁၈ ရက်နေ့မှာ ချုပ်ငြိမ်းသွားခဲ့ပါတယ်။ စစ်တပ်အာဏာသိမ်းချိန်မှာ လူထောင်ပေါင်းများစွာ ပစ်ခတ် နှိမ်နင်းခံခဲ့ရပါတယ်။ နောက်ထပ်အရက်စက်ဆုံးဖြိုခွင်းမှုကတော့ ၂၀၀၇ ခုနှစ်မှာ ဖြစ်ပွားခဲ့တာပါ။ ရွှေဂါရောင်သင်္ကန်းကိုဆင်မြန်းကြတဲ့ ဘုရားသားသံဃာတော်တွေ ပါဝင်ဦးဆောင်ခဲ့တာမို့ ရွှေဂါရောင် တော်လှန်ရေးကို စစ်အစိုးရက အလျင်မြန်ဆုံးနဲ့ အပြင်းထန်ဆုံး နှိမ်နင်း ဖြိုခွဲခဲ့ပါတယ်။ ဆန့်ကျင်ဆန္ဒပြသူများစွာ ဖမ်းဆီးထောင်ချခံခဲ့ရသလို လူ ၁၀၀ကျော်လောက် သေဆုံးခဲ့တယ်လို့ ဆိုပါတယ်။ နိုင်ငံရေးပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုတွေ စတင်လုပ်ဆောင်ချိန်ကစလို့ နိုင်ငံသားလွတ်လပ်ခွင့်နဲ့ပတ်သက်တဲ့ တိုးတက်မှုတွေကို အထင်အရှားလုပ်ဆောင်ခဲ့ပါတယ်။ ၂၀၀၈ ခုနှစ်ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေက လွတ်လပ်စွာစုရုံးခွင့်နဲ့ လွတ်လပ်စွာ ထုတ်ဖော်ပြောဆိုရေးသားပိုင်ခွင့်တွေကို အာမခံချက်ပေးခဲ့ပါတယ်။ ၂၀၀၈ ဒီဇင်ဘာလမှာတော့ သမ္မတဦးသိန်းစိန်က နိုင်ငံသားတိုင်း ငြိမ်းချမ်းစွာ ဆန္ဒဖော်ထုတ်ခွင့်ဥပဒေကို တရားဝင်အသိအမှတ်ပြုပေးခဲ့ပါတယ်။ ဒါပေမယ့် ဒီဥပဒေမှာ စည်းကမ်းချက် အချို့ ခွန်တွဲပြီးပါနေတာမို့ ဆန္ဒဖော်ထုတ်မယ့်သူတွေအနေနဲ့ စုရုံးဆန္ဒပြဖို့အတွက် ခွင့်ပြုချက်ရယူဖို့ လိုအပ်လာပါတယ်။ တက်ကြွလှုပ်ရှားသူတွေနဲ့ လူအခွင့်အရေးဆိုင်ရာအဖွဲ့အစည်းတွေကတော့ ဒီဥပဒေဟာ ဆန္ဒပြခွင့်ကိုတားဆီးတာ မဟုတ်ပေမယ့် လူထုလှုပ်ရှားမှုကို ငြိမ်သက်သွားအောင်လုပ်ဖို့ ပြဌာန်းထားတာပဲလို့ ဆိုပါတယ်။

Facts and Figures:

- ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပုဒ်မ ၃၅၄(ခ) အရ နိုင်ငံသားတိုင်း လက်နက်မပါဘဲ ငြိမ်းချမ်းစွာ စုဝေးခွင့်ရှိတယ်လို့ဆိုပါတယ်။
- ငြိမ်းချမ်းစွာစုဝေးခွင့်၊ စီတန်းလှည့်လည်ခွင့်ဥပဒေမူကြမ်းကို ၂၀၁၁ ခုနှစ်မှာ ဥပဒေအဖြစ်အတည်ပြု ပြဌာန်းခဲ့ပါတယ်။
- ပုဒ်မ ၁၈အရ ခွင့်ပြုချက်မရရှိဘဲ ဆန္ဒဖော်ထုတ်ခဲ့ရင် ၁နှစ်အထိ ထောင်ဒဏ်အပြစ် ပေးနိုင်တယ်လို့ ပြဌာန်းထားပါတယ်။
- ၂၀၁၂ ခုနှစ် ဇန်နဝါရီလကစလို့ ဆန္ဒဖော်ထုတ်ပွဲတွေမှာ ပါဝင်ခဲ့တဲ့ တက်ကြွလှုပ်ရှားသူတွေကို ငြိမ်းချမ်းစွာစုရုံးခွင့်ဥပဒေအရ ဖမ်းဆီးခဲ့ပါတယ်။ သက်ဆိုင်ရာအာဏာပိုင်တွေဟာ ဂျာနယ်လစ်တွေ၊ လယ်သမားတွေနဲ့ မြေယာအရေးတက်ကြွလှုပ်ရှားသူတွေကို ပစ်မှတ်ထားခဲ့ပါတယ်။

Points of view:

"ဖွဲ့စည်းအခြေခံဥပဒေမှာနိုင်ငံသားတွေရဲ့အခြေခံရပိုင်ခွင့်တွေဖြစ်တဲ့ လွတ်လပ်စွာစုရုံးခွင့်၊ စီတန်းလှည့်လည်ခွင့်နဲ့ လွတ်လပ်စွာ ထုတ်ဖော်ပြောဆိုရေးသားပိုင်ခွင့်တွေ ပေးထားပါတယ်။ ဒါပေမယ့် ပုဒ်မ ၁၈ ဖြစ်တဲ့ ငြိမ်းချမ်းစွာစုဝေးခွင့်၊ စီတန်းလှည့်လည်ခွင့်ဥပဒေကပဲ ဒီအခြေခံရပိုင်ခွင့်တွေကို ကန့်သတ်ထားပြန်ပါတယ်"လို့ လွတ်တော်အမတ်ဦးသူရအောင်ကိုက ဆိုပါတယ်။

"ဒီနေ့ ကျွန်တော့်ကို ပုဒ်မ ၁၈ နဲ့ စီရင်ချက်ချလိုက်ပြီ။ ကျွန်တော်တို့က အဲဒီကို အကူအညီတောင်းဖို့သွားတာ။ ဆန္ဒပြဖို့သွားတာမဟုတ်ဘူး။ လက်ရှိဥပဒေမှာ ဘာတွေပြဌာန်းထားတယ် ပြောပြော ဒီကနေ့တရားရေးစနစ်ကို အာဏာပိုင်အစိုးရရဲ့ ဆုံးဖြတ်ချက်ပဲ လွှမ်းမိုးထားတယ်။ သူတို့လုပ်သမျှ ခံရဖို့ပဲရှိတယ်။" (MDCF) အဖွဲ့မှ ဦးထင်ကျော်ကပြောပါတယ်။

"လွတ်တော်တွေ ပေါ်လာပြီးနောက် ထုတ်ပြန်လိုက်တဲ့ ဥပဒေ၊ နည်းဥပဒေ၊ လုပ်ထုံးလုပ်နည်း၊ အမိန့်ကြော်ငြာစာတွေ ဘာတွေလွဲသွားတယ်၊ မှားသွားလဲ၊ ပြန်သုံးသပ်ပြီး လွှဲရင်လွဲတယ်၊ မှားရင်မှားတယ် ဝန်ခံပြီး ပြန်ပြင်၊ လိုတာပြန်ဖြည့်ရမယ်။ လွန်ခဲ့တဲ့ ၂ နှစ်အတွင်းက ထုတ်ပြန်ခဲ့တဲ့ ဥပဒေတွေ မှားတာတွေ၊ လွန်တာတွေ ရှိပါတယ်။ ဒါကို ကျွန်တော်တို့ ပြန်လည် သုံးသပ်ပွဲမယ်။ ဒီလိုပဲ တည်ဆဲဥပဒေတွေကို ပယ်ဖျက်ဖို့၊ ပြင်ဆင်ဖို့၊ ရှေ့နောက် မညီမညွတ် ဖြစ်တာ၊ တစ်ခုနဲ့တစ်ခု ဆန့်ကျင်နေတာတွေလည်း ရှိပါတယ်။" လို့ ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော် နာယက သူရဦးရွှေမန်း

Information Links:

- www.mofa.gov.mm/wp-content/uploads/2013/08/Constitution_of_Myanmar.pdf
- www.burmalibrary.org/docs15/2011-Peaceful_Assembly_and_Procession_Act-en.pdf
- www.article19.org
- www.burmapartnership.org
- www.hrw.org
- www.aappb.org
- www.modins.net
- www.dvb.no